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Referat fra udvalgsmøde den 17. maj 2023 

 

Mødet blev afholdt i Fredericia på Fredericia Hotel den 17. maj 2023 kl. 

10.00 til 15.30. 

 

Fra overvågningsudvalget deltog: 

 

Organisation Deltager 

Akademikerne Henrik Thøger Hagelskjær 

Beskæftigelsesministeriet  Anders Daugberg Stryhn  

Børne- og Undervisningsministe-

riet 

Henrik Saxtorph 

CO-Industri Sara Lützen 

Danmarks Erhvervsfremmebesty-

relse 

Line Panum 

Dansk Arbejdsgiverforening Jørgen Bang-Petersen 

Dansk Erhverv Per Thye Rasmussen 

Dansk Industri Jes Lerche Ratzer 

Danske Erhvervsakademier Jens Lautrup Nørgaard  

Danske Erhvervsskoler og -Gym-

nasier 

Peter Thomsen 

Danske Regioner Michael Koch-Larsen 

Erhvervsstyrelsen Pernille von Lillienskjold 

Erhvervsstyrelsen  Lone Rosen 

GTS-foreningen Ragnar Heldt Nielsen 

KKR Midtjylland Helle Friis 

KKR Sjælland Christian Smith 

Landbrug & Fødevarer Morten Andersen Linnet 

Maritime Uddannelser Mette Thidemann 

Miljøministeriet Anne Marie Zinck  

Ministeriet for Fødevarer, Land-

brug og Fiskeri 

Marianne Mochau Jensen 

Sammenslutning af Danske Små-

øer 

Lise Thillemann Sørensen 

Social- og boligstyrelsen Christina Skøtt-Christensen 

Uddannelses- og Forskningsmini-

steriet 

David Grønbæk  

Udenrigsministeriet Regitze Stentebjerg  
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Fra Kommissionen deltog: 

 

DG EMPL Mette Jæger Plauborg 

DG EMPL Esther Hjorth 

DG REGIO Tarja Tiainen-Balsby 

DG REGIO Sarpael Seref  

 

Fra Erhvervsstyrelsen deltog desuden: 

 

Erhvervsstyrelsen Ebbe Poulsen 

Erhvervsstyrelsen Emily Trolle 

Erhvervsstyrelsen Marie de Neergaard 

Erhvervsstyrelsen Merete Woltmann 

Erhvervsstyrelsen Tej Egefjord 

Erhvervsstyrelsen Henrik Christensen 

Erhvervsstyrelsen Christian Andreas Schultz (refe-

rent) 

 

1. Velkomst 

 

Formanden bød velkommen til mødet og bemærkede, at der siden seneste 

møde er kommet et nyt medlem af udvalget, da Beskæftigelsesministeriet 

(Styrelsen for Arbejdsmarked og Rekruttering) har benyttet sin indstil-

lingsret og er indtrådt i udvalget.  

 

Formanden påpegede, at som anført i den udsendte dagsorden, så vedrørte 

dagsordenspunkt 3-5 programperioden 2021-2027, dagsordenspunkt 6-7 

vedrørte programperioden 2014-2020, mens punkt 8 omhandlede begge 

programperioder.  

 

2. Godkendelse af dagsordenen 

 

Formanden konstaterede, at mødet blev indkaldt via admincontrol umid-

delbart efter den skriftlige høring i februar 2023. Dagsorden samt møde-

materiale blev udsendt via admincontrol den 2. maj 2023. 

 

Formanden bemærkede, at der siden seneste møde i udvalget er blevet 

gennemført to skriftlige høringer i udvalget. Ved høringen påbegyndt den 

9. december 2022 godkendte udvalget kriterier til en annoncering vedr. 

udvikling af turismeområder (turismeinfrastruktur) under Regionalfon-

den. Via høringen den 1. februar 2023 godkendte udvalget kriterier til en 

annoncering fra Bornholms Regionskommune under Socialfonden Plus, 

hvor regionerne har indstillingsret til prioritet 2: ”Kompetencer til fremti-

den, uddannelse til alle”. 

 

Udvalget godkendte dagsordenen. 
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3. Til orientering: Fremdrift på programgennemførelsen 2021-

2027 

 

Forvaltningsmyndigheden ved Ebbe Poulsen orienterede udvalget om 

fremdriften på programgennemførelsen for 2021-2027-programmerne. 

Præsentationen var koncentreret om den økonomiske ramme og de dispo-

nerede midler for prioriteterne under Regionalfonden og Socialfonden 

Plus. Programfremdriften pr. regionstype og for regionernes midler under 

Socialfonden Plus, forbruget af TA-midler (teknisk assistance) samt N+3-

måltallene blev gennemgået. 

 

Punktet blev drøftet med bidrag fra Danske Regioner (Michael Koch-Lar-

sen), DG REGIO (Tarja Tiainen- Balsby) og Dansk Erhverv (Per Thye 

Rasmussen). Drøftelserne vedrørte bl.a., hvornår de første betalingsan-

modninger til Kommissionen forventes at foreligge og den tilsyneladende 

manglende fremdrift med udmøntningen af midlerne indenfor Regional-

fondens prioritet 3 (Udvikling af turismeområder) og 4 (Levende og bæ-

redygtige bymidter). Forvaltningsmyndigheden angav hertil, at man kun 

har modtaget ét regnskab for projekter under den nye programperiode, 

samt at der er ansøgningsfrist til den første annoncering indenfor Regio-

nalfondens prioritet 3 den 23. maj 2023. Danmarks Erhvervsfremmebe-

styrelse forventes at behandle ansøgningerne vedrørende udvikling af tu-

rismeområder i efteråret 2023. Forvaltningsmyndigheden er helt opmærk-

som på den manglende fremdrift under prioritet 4. Forvaltningsmyndig-

heden tilføjede, at man generelt er opmærksom på n+3 fremdriften, og at 

det med de nuværende forpligtelser på begge fonde forventes at se fornuf-

tigt ud med fremdriften over tid.  

 

Det blev bemærket, at de opgørelser, der blev præsenteret på mødet, var 

opdaterede ift. det materiale udvalget modtog før mødet. Opgørelserne fra 

mødet kan ses i slides anvendt på mødet, der er sendt til udvalget med 

nærværende referat. 

 

4. Til orientering: Status på opfyldelse af grundforudsætnin-

gerne for programmerne 

 

Forvaltningsmyndigheden ved Christian Andreas Schultz og Tej Egefjord 

gav en status på opfyldelsen og anvendelsen af grundforudsætningerne for 

regional- og socialfondsprogrammerne for 2021-2027. Indledningsvist 

blev der givet en introduktion til grundforudsætningerne, forvaltnings-

myndighedens proces ift. løbende at følge op på disse samt udvalgets rolle 

i relation til grundforudsætningerne. Herefter blev der givet en status på 

hver enkelt grundforudsætning med særlig fokus på den tematiske grund-

forudsætning 1.1 (God forvaltning af nationale eller regionale strategier 

for intelligent specialisering) under Regionalfondsprogrammet, da de 

største ændringer siden programgodkendelsen vil ske her i løbet af 2023.  

 

Punktet blev drøftet med input fra Uddannelses- og Forskningsministeriet 

(David Grønbæk), GTS-foreningen (Ragnar Heldt Nielsen), Danmarks 
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Erhvervsfremmebestyrelse (Line Panum) og DG EMPL (Mette Jæger 

Plauborg). Drøftelserne vedrørte bl.a. samarbejdet mellem Uddannelses- 

og Forskningsstyrelsen og Erhvervsstyrelsen om evalueringen af klyn-

gerne, samt hvorfor der ikke laves en offentlig høring af Danmarks Er-

hvervsfremmebestyrelses nye strategi. Forvaltningsmyndigheden angav, 

at der er et tæt samarbejde med bestyrelsens interessenter ift. udarbejdel-

sen af strategien, og at der har været afholdt mange bilaterale i processen. 

Forvaltningsmyndigheden tilføjede, at man stadig modtager skriftlige in-

put, og at nye indspil til strategien skal komme snarest muligt, hvis de skal 

kunne indgå i den videre proces.  

 

5. Til godkendelse: Udvælgelseskriterier  

 
5.1 Idébeskrivelse – Velfærdsteknologi 

 
Forvaltningsmyndigheden ved Tej Egefjord gennemgik det faglige fokus 
i idebeskrivelsen, forvaltningsmyndighedens erfaringsgrundlag og udvæl-
gelseskriterierne i den kommende annoncering.  
 
Punktet blev drøftet med bidrag fra Akademikerne (Henrik Thøger Ha-
gelskjær), KKR Sjælland (Christian Smith), Danske Erhvervsakademier 
(Jens Lautrup Nørgaard), Beskæftigelsesministeriet (Anders Daugberg 
Stryhn), Dansk Industri (Jes Lerche Ratzer), Dansk Erhverv (Per Thye 
Rasmussen) og DG REGIO (Tarja Tiainen- Balsby). Indledningsvist blev 
der spurgt til, hvordan en konkret teknologis påvirkning på og modtagelse 
hos forskellige medarbejdergrupper vil blive adresseret gennem annonce-
ringen. Forvaltningsmyndigheden vil forsøge at beskrive dette i annonce-
ringen, f.eks. via et konkret eksempel. Efterfølgende vedrørte drøftelserne 
bl.a. muligheden for, at annonceringen henvendes til de kommunale ind-
købsfællesskaber. Forvaltningsmyndigheden vil tydeliggøre, hvordan 
kommunale indkøbsfællesskaber kan indgå i projekter under annoncerin-
gen, herunder som mulige ansøgere. 
 
Afslutningsvist blev det bemærket, at tidsfristen for indsendelse af ansø-
ger var forholdsvis kort givet de forberedelser kommunerne skal gøre sig 
inden ansøgning. Forvaltningsmyndigheden erklærede sig enig heri og til-
føjede, at man for nylig har gjort opmærksom på annonceringen på arran-
gementer i regi af KL og Dansk Erhverv. Man vil dog overveje, om an-
søgningsfristen kan udsættes lidt. 
 
Udvalget godkendte udvælgelseskriterierne. 

 
5.2 Idébeskrivelse - Cirkulære værdikæder for SMV’er 

 
Forvaltningsmyndigheden ved Merete Woltmann gennemgik det faglige 
fokus i idebeskrivelsen, forvaltningsmyndighedens erfaringsgrundlag og 
udvælgelseskriterierne i den kommende annoncering.  

 

Punktet blev drøftet med bidrag fra Sammenslutning af Danske Småøer 

(Lise Thillemann Sørensen), Miljøministeriet (Anne Marie Zinck), Dansk 

Industri (Jes Lerche Ratzer), Beskæftigelsesministeriet (Anders Daugberg 
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Stryhn), Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse (Line Panum), GTS-

foreningen (Ragnar Heldt Nielsen), Akademikerne (Henrik Thøger Ha-

gelskjær), KKR Sjælland (Christian Smith) og Landbrug & Fødevarer 

(Morten Andersen Linnet). Drøftelserne vedrørte særlig aktuelle og kom-

mende cirkulære produktkrav til virksomhederne og behovet for videns-

deling ift., hvordan lovkrav til produkter kan håndteres af virksomhe-

derne. I forlængelse heraf blev sammensætningen af den koordinerings-

gruppe, der nedsættes mellem operatørerne og Erhvervsstyrelsen diskute-

ret. Miljøministeriet (Anne Marie Zinck) tilkendegav, at de gerne vil ind-

drages i det fremadrettede arbejde. Forvaltningsmyndigheden understre-

gede, at nedsættelsen af koordineringsgruppen netop skal sikre vidensop-

samling, der kan anvendes ikke blot hos operatørerne under den pågæl-

dende annoncering, men også hos andre aktører, der arbejder med cirku-

lære værdikæder.  

 

Forvaltningsmyndigheden konkluderede, at koordineringsgruppen vil be-

stå af operatørerne og Erhvervsstyrelsen, mens andre relevante aktører vil 

blive inddraget ad hoc.  

 
Udvalget godkendte udvælgelseskriterierne. 

 
6. Til godkendelse: Årsrapporterne for 2022 

 
Forvaltningsmyndigheden ved Marie de Neergaard præsenterede de væ-
sentligste elementer i årsrapporterne og gennemgik data på deltagervirk-
somheder og deltagende borgere indenfor hver prioritetsakse i 2014-2020 
programmerne.  
 
Punktet blev drøftet med bidrag fra DG EMPL (Mette Jæger Plauborg), 
Dansk Industri (Jes Lerche Ratzer), Dansk Erhverv (Per Thye Rasmus-
sen), Akademikerne (Henrik Thøger Hagelskjær) og Beskæftigelsesmini-
steriet (Anders Daugberg Stryhn). Indledningsvist blev der spurgt til af-
rapporteringen af indikatorerne under REACT-EU. Forvaltningsmyndig-
heden svarede hertil, at det endnu er for tidlig med meningsfulde afrap-
porteringer vedrørende REACT-EU. Efterfølgende blev tidsrammen for 
udbetaling af midler til slutbrugerne (virksomhederne) i projekterne dis-
kuteret. Forvaltningsmyndigheden angav, at der i den nye programperiode 
er sket en række forenklinger og fx indført mulighed for straks-udbetaling, 
så der også kan udbetales væsentligt hurtigere til slutbrugerne. I forlæn-
gelse heraf fremhævede forvaltningsmyndigheden, at effekten af de nye 
regler til dels afhænger af operatørernes villighed til at bruge dem. Det 
blev af udvalget fremhævet, at mhp. at i annonceringer, hvor kriteriet ved-
rørende forenkling indgår, kan forvaltningsmyndigheden med fordel 
lægge vægt på, at ansøgere vil anvende de nye forenklede regler. 
 
Udvalget godkendte årsrapporterne for 2022 
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7. Til orientering: Effektmålinger af deltagervirksomheder 

 

Forvaltningsmyndigheden ved Christian Andreas Schultz præsenterede de 

første effektmålinger af deltagervirksomhederne i 2014-2020 perioden. 

Præsentationen fokuserede på forvaltningsmyndighedens målemetode, 

herunder forbehold og usikkerheden ved resultaterne.  

 

Punktet blev drøftet med bidrag fra Danske Regioner (Michael Koch-Lar-

sen), Dansk Arbejdsgiverforening (Jørgen Bang-Petersen), KKR Midtjyl-

land (Helle Friis), KKR Sjælland (Christian Smith) og Danske Erhvervs-

skoler og -Gymnasier (Peter Thomsen). Indledningsvist blev der spurgt til 

om prisen pr. skabt job og/eller meromsætning i virksomhederne (omkost-

ningseffektivitet) vil blive inkluderet i senere målinger. Forvaltningsmyn-

digheden svarede hertil, at man vil kigge nærmere på dette særlig ved den 

endelige, samlede effektmålinger af programmerne, der forventes at 

kunne udarbejdes i 2025.  

 

Efterfølgende blev bl.a. anvendelsen af effektmålingerne drøftet, herunder 

behovet for at tolke resultaterne med forsigtighed givet usikkerheden for-

bundet med målingerne. Forvaltningsmyndigheden understregede, at man 

er opmærksom på målingernes usikkerhed, og at det primært vil være 

mere kvalitativt baserede projekt- og temaevalueringer, der vil blive an-

vendt som grundlag for fremtidige tilpasninger af indsatser og annonce-

ringer.  

 

8. Forvaltningsmyndigheden orienterer 

 

Fremdrift på programgennemførelsen 2014-2020 

 

Forvaltningsmyndigheden ved Ebbe Poulsen orienterede udvalget om 

fremdriften på programgennemførelsen for 2014-2020-programmerne. 

Præsentationen var koncentreret om disponerede midler og udbetalin-

gerne for hver prioritet under Regionalfonden og Socialfonden. Program-

fremdriften pr. regionstype, REACT-EU og forbruget af TA-midler (tek-

nisk assistance) blev gennemgået. 

 

Punktet blev drøftet med bemærkninger fra DG REGIO (Tarja Tiainen- 

Balsby), DG EMPL (Mette Jæger Plauborg) og Danske Regioner (Mi-

chael Koch-Larsen). Drøftelserne omhandlede udbetaling af REACT-EU-

midler og forventede slutudbetalinger for regional- og socialfondsprog-

rammerne.  

 

Resultater fra Kommunikationsindsatsen i 2022 

 

Forvaltningsmyndigheden ved Lone Rosen præsenterede udvalget for re-

sultaterne af kommunikationsindsatsen i 2022, herunder Launch-konfe-

rencen for 2021-2027 programmerne og forskellige kampagner inkl. kon-

krete portrætfilm.  
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Punktet blev drøftet med bidrag fra Sammenslutning af Danske Småøer 

(Lise Thillemann Sørensen), Dansk Erhverv (Per Thye Rasmussen), Be-

skæftigelsesministeriet (Anders Daugberg Stryhn) og DG EMPL (Mette 

Jæger Plauborg). Drøftelserne vedrørte bl.a. behovet at lave tidssvarende 

kommunikation og kravene til operatørerne ift. kommunikation. Forvalt-

ningsmyndigheden nævnte kravene om brug af logo, herunder at forvalt-

ningsmyndigheden vil arrangere en event for operatører herom, samt den 

ekstra kommunikationsforpligtelse, som operationer af strategisk betyd-

ning er omfattet af i 2021-2027 programperioden. Forvaltningsmyndighe-

den forklarede, at man ikke har lagt sig fast på, hvilke kommunikations-

aktiviteter der skal laves for operationerne af strategisk betydning. 

 

9. Kommissionen orienterer 

 

DG REGIO ved Esther Hjorth og Tarja Tiainen-Balsby orienterede udval-

get om det europæiske semester 2023, Den Sociale Klimafond og Samhø-

righedspolitikken post-2027.  

 

Kommissionens orienteringspunkter blev drøftet med input fra Danske 

Regioner (Michael Koch-Larsen), Sammenslutning af Danske Småøer 

(Lise Thillemann Sørensen) og Akademikerne (Henrik Thøger Hagels-

kjær). Drøftelserne vedrørte særlig den Sociale Klimafond, herunder po-

tentielle støttemodtagere under fonden.  

 

Vedlagt dette referat findes link til de landespecifikke anbefalinger for 

Danmark og til information om Den Sociale Klimafond. 

 

10. Evt.  

 

Formanden takkede for et godt møde og bemærkede, at det næste møde er 

indkaldt til den 30. november 2023 og er planlagt til at blive afholdt enten 

fysisk i Region Sjælland eller virtuelt. Formanden spurgte udvalget til, om 

et fysisk eller et virtuelt møde vil være at foretrække. På baggrund af ud-

valgets tilkendegivelser vil forvaltningsmyndigheden som udgangspunkt 

arbejde på, at mødet afholdes fysisk i Region Sjælland. Forvaltningsmyn-

digheden vil herudover afsøge muligheden for, på næstkommende møde, 

at fremlægge resultaterne af diverse evalueringer, der foretages af 2014-

2020 programmerne i indeværende år.  


